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Ponad 15 milionów
na renowację

zabytków
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Ponad 15 milionów złotych z budżetu państwa trafi  do naszego regionu na 
renowację obiektów zabytkowych. W zdecydowanej większości są to kościoły 
i kapliczki, jednak wśród prawie 40 zabytków, których remont zostanie dofi nan-
sowany są także: pałace w Porębie Wielkiej i Jaszczurowej, dworek w Gorzeniu 
Górnym, szyb kopalniany Andrzej III w Jawiszowicach i pomnik Emila Zegadło-
wicza w Wadowicach. Czytaj na stronie 3.



2 www.KurierMalopolskiZachodniej.pl

Kurier Małopolski Zachodniej – Miesięcznik Informacyjny   ISSN 2544-5847
Wydawca: IDS Jarosław Zięba, 32-650 Kęty, ul. Adama Asnyka 4, Redaktor naczelny: Jarosław Zięba
Redaguje: zespół, kontakt z redakcją: tel. 606 767 669, e-mail: redakcja@KurierMZ.pl
Reklama: tel. 606 767 669, e-mail: marketing@KurierMZ.pl 
Strona internetowa: www.KurierMalopolskiZachodniej.pl, facebook: facebook.com/KurierMZ
Druk: Polska Press Sp. z o.o., Oddział Poligrafi a, Drukarnia w Sosnowcu
Materiałów nie zamówionych redakcja nie zwraca. Redakcja nie odpowiada za treść reklam i ogłoszeń.

REGION

Oświęcim

 Nowy 
 kierunek studiów
Małopolska Uczelnia Państwowa im. rtm. W. Pilec-
kiego w Oświęcimiu otrzymała zgodę na prowadze-
nie studiów inżynierskich o profi lu praktycznym 
na kierunku energetyka odnawialna i zarządzanie 
energią.

W ramach kierunku, przy-
szli studenci Uczelni będą 
mogli wybrać jeden z 
dwóch oferowanych modu-
łów: inżynier inteligentnych 
systemów energetycznych 
w budownictwie  lub inży-
nier urządzeń i systemów 
energetyki odnawialnej. 
Głównym celem studiów 
na tym kierunku jest po-
głębienie wiedzy z zakre-
su kluczowych zagadnień 
związanych z energetyką, 
zarządzaniem energią oraz 
naukami pokrewnymi.
Studenci, którzy ukończą 
studia na kierunku Ener-
getyka odnawialna i za-
rządzanie energią będą 
przygotowani do pracy 
w fi rmach instalujących i 
eksploatujących urządze-
nia energetyczne, w tym: w 
inteligentnych budynkach,  
rozdzielniach i zakładach 
przemysłowych. 
Ponadto przyszli absol-
wenci będą mogli znaleźć 

zatrudnienie na nowo po-
wstającym rynku pracy, 
w strategicznym przemy-
śle odnawialnych źródeł 
energii jako projektanci 
i konstruktorzy instalacji 
prosumenckich, projek-
tanci infrastruktury smart 
city oraz na szerokim ryn-
ku interdyscyplinarnych 
zastosowań energetyki 
prosumenckiej w szcze-
gólności jako instalatorzy 
prosumenckich mikroin-
stalacji energetycznych, 
projektanci inteligentnych 
prosumenckich sieci ener-
getycznych oraz  audytorzy 
energetyczni. 

Nauka na kierunku ma roz-
pocznie się już w paździer-
niku, a uczelnia prowadzi 
obecnie nabór kandydatów. 
Szczegóły znaleźć można 
na stronie internetowej 
Małopolskiej Uczelni Pań-
stwowej: www.uczelnia-
oswiecim.edu.pl.

Powiat Wadowicki pozyskał kolejne 3 miliony na rozbudowę szpitala w Wadowicach. 21 czerwca wojewo-
da małopolski Łukasz Kmita podpisał z przedstawicielami Powiatu Wadowickiego umowę potwierdzającą 
przyznanie dofi nansowania z rezerwy ogólnej premiera. 

– O rozbudowę Szpitala 
zabiegaliśmy od dłuższego 
czasu. Historia pozyska-
nia środków sięga jeszcze 
roku ubiegłego. Bardzo się 
cieszę, że polski rząd ma 
możliwość dołożenia się 
do realizacji tak ambitne-
go zadania. Dziękuję Panu 
Premierowi Mateuszowi Mo-
rawieckiemu i Panu Woje-
wodzie Łukaszowi Kmicie. 
Mamy to! Bardzo się cieszę, 
wielkie gratulacje – mówi 
poseł Filip Kaczyński, który 
był obecny przy podpisaniu 
umowy.
– Zdrowie i bezpieczeństwo 
mieszkańców powiatu oraz 
turystów do nas przyjeż-
dżających to dla obecnego 
zarządu i Rady Powiatu ab-
solutne priorytety. Dlatego 
wspólnie z dyrekcją Szpitala 
im. św. Jana Pawła II w Wa-
dowicach zdecydowaliśmy 
się na kolejną wielką inwe-
stycję w powiatową służbę 
zdrowia, czyli nadbudowę 
pawilonu „E” o dwie kondy-
gnacje. Dzięki wszechstron-

nemu wsparciu ta ogromna 
inwestycja już niedługo bę-
dzie miała swój fi nał – pod-
kreśla starosta Eugeniusz  
Kurdas.
Przypomnijmy, Zespół Za-
kładów Opieki Zdrowotnej 
w Wadowicach w czerwcu 
2022 r. rozpoczął nadbu-
dowę pawilonu „E” wado-
wickiego szpitala o dwa 
kolejne piętra. Dzięki temu 
powierzchnia użytkowa pla-
cówki powiększy się o pra-
wie 2,5 tys. m2. 
Na jednej z kondygnacji 
utworzony zostanie nowo-
czesny Ośrodek Szybkiej 
Diagnostyki i Terapii Krót-
koterminowej. W ramach 
Ośrodka skonsolidowane 
zostaną pracownie diagno-
styczne i Oddział Chirurgii 
I Dnia z dwoma salami ope-
racyjnymi. Będą tam prze-
prowadzane jednodniowe 
zabiegi, m.in. z zakresu 
otolaryngologii i okulistyki 
oraz endoskopowe badania 
diagnostyczne. Uruchomio-
ne zostaną trzy sale w ra-

mach Pracowni Endoskopii, 
tj. sale do gastroskopii, 
kolonoskopii i cystosko-
pii. 
Na kolejnej kondygnacji 
zostaną rozlokowane dwa 
oddziały wewnętrzne, które 
obecnie znajdują się w róż-
nych częściach szpitala. Ta-
kie rozwiązanie pozwoli na 
ograniczenie transmisji we-
wnątrzszpitalnych.

Szacunkowa wartość in-
westycji wynosi ok. 42,5 
mln zł. Kwota na ten cel 
pochodzi z różnych źródeł. 
Dofi nansowanie z budże-
tu Powiatu Wadowickiego 
wyniosło 15 mln zł; Mar-
szałek Województwa Mało-
polskiego przekazał niemal 
15 mln zł w ramach dzia-
łania 14.1 REACT-EU dla 
zdrowia; 3 mln zł pochodzą 
z rezerwy ogólnej budżetu 
państwa; kolejne 3 mln zł 
to środki przekazane przez 
gminy powiatu wadowic-
kiego. Pozostała kwota to 
środki własne Szpitala oraz 

pożyczka z budżetu Powiatu 
Wadowickiego. 

Plac budowy został przeka-
zany wykonawcy – fi rmie 
WARBUD S.A. z Warsza-
wy w lipcu 2022 r., a har-
monogram prac zakłada 
wykonanie inwestycji do 
końca września bieżące-
go roku. Aktualnie trwają 
prace związane z wykona-
niem instalacji wentylacyj-
nych, elektrycznych oraz 
teletechnicznych. W pełni 
zaawansowane są prace 
wykończeniowe związane 
z przygotowaniem podłoża 
pod wykładziny, trwa wyko-
nywanie konstrukcji sufi tów 
podwieszanych, montaż 
opraw oświetleniowych oraz 
obudowy sal operacyjnych. 
Do wykonania pozostał 
jeszcze montaż odbojnic, 
narożników, biały montaż 
sanitariatów, parawanów, 
osprzętu elektrycznego, sie-
ci LAN i sterowania, a także 
dostawa i montaż wyposa-
żenia.

Wadowice

 Rozbudowa szpitala
postępuje zgodnie z planem

Członkowie Stowarzyszenia Polska 2050 w Oświęcimiu podjęli formalne działania na rzecz utworzenia 
w Oświęcimiu budżetu obywatelskiego. Po raz pierwszy w Oświęcimiu mieszkańcy sami przygotowali 
projekt uchwały Rady Miasta, który, jeśli zbiorą wystarczającą liczbę podpisów, będzie musiał zostać 
poddany głosowaniu na sesji Rady. 

Członkowie Stowarzysze-
nia Polska 2050 nie tylko 
przygotowali gotowy pro-
jekt uchwały, ale powołali 
także „Komitet Inicjatywy 
Uchwałodawczej w celu 
podjęcia uchwały Rady 
Miasta Oświęcim w sprawie 
zasad i trybu przeprowa-
dzenia konsultacji społecz-
nych z mieszkańcami gminy 
Miasto Oświęcim w formie 
Oświęcimskiego Budżetu 
Obywatelskiego” i dokona-
li stosownego zgłoszenia 
do przewodniczącego Rady 
Miasta Oświęcim. Spełnili 
tym samym wszystkie wy-
mogi formalne dotyczące 
obywatelskiej inicjatywy 
uchwałodawczej.
- To pierwsza obywatelska 
inicjatywa uchwałodaw-
cza w Oświęcimiu. Dzięki 
temu narzędziu chcemy 
dać mieszkańcom nasze-
go miasta realny wpływ na 
podejmowanie decyzji co do 
części wydatków miejskiego 
budżetu. Budżet obywatel-
ski pozwoli mieszkańcom 
wcielać w życie ich własne 
pomysły na konkretne dzia-
łania lub inwestycje w mie-

ście – mówi Aleksander 
Siuta, działacz Stowarzy-
szenia Polska 2050 i pełno-
mocnik Komitetu Inicjatywy 
Obywatelskiej.

By wniosek o ustanowienie 
Budżetu Obywatelskiego 
mógł zostać poddany pod 
głosowanie na sesji Rady 
Miasta, Komitet musi ze-
brać pod projektem uchwa-
ły podpisy przynajmniej 
300 mieszkańców Oświę-
cimia.
- W ramach budżetu oby-
watelskiego mieszkańcy 
miasta mogą sami propono-

wać zadania odpowiadające 
na ich potrzeby i decydować 
w głosowaniu, które z nich 
będą realizowane przez 
miasto w kolejnym roku. 

Konsultacje z mieszkańcami 
w tej formie są obowiązko-
we w miastach na prawach 
powiatu, ale z powodzeniem 
funkcjonują też w innych 
miastach Małopolski np. 
w Chrzanowie – zachęca 
członkini Stowarzyszenia 
Polska 2050, Monika Szy-
meczko.
Przedstawiciele Komitetu 
Inicjatywy Uchwałodaw-

czej pojawiają się na im-
prezach organizowanych 
w mieście, 26 lipca w go-
dzinach 18:00 – 19:00. 
planowany jest także dy-
żur w Centrum Aktywności 
Społecznej w Oświęcimiu 
przy ul. Dąbrowskiego 15, 
Każdy dorosły mieszkaniec 
Oświęcimia będzie mógł za-
poznać się tam z projektem 
uchwały i regulaminem bu-
dżetu obywatelskiego oraz 
złożyć swój podpis pod ini-
cjatywą. 
O swoich działaniach ini-
cjatorzy projektu na bieżą-
co informują na specjalnie 
utworzonym facebookowym 
profi lu „Oświęcimski Budżet 
Obywatelski-projekt”  – Na 
tym profilu można rów-
nież zapoznać się z treścią 
uchwały i Regulaminem 
Oświęcimskiego Budżetu 
Obywatelskiego – dodaje 
Aleksander Siuta.
Sam projekt budżetu oby-
watelskiego w dużym stop-
niu opiera się na chrza-
nowskich doświadczeniach, 
gdzie budżet obywatel-
ski funkcjonuje od 2018 
roku.

Oświęcim

 Będzie budżet obywatelski?
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Andrychów

 Kolejna działka 
wylicytowana

Firma Karemi z Andrychowa wylicytowała po-
nadhektarową działkę w strefi e aktywności gospo-
darczej. Po tym przetargu do sprzedaży w strefi e 
pozostały już tylko dwie działki.

Karami to fi rma zajmująca 
się produkcją elementów 
metalowych do mebli. Na 
swej stronie piszą o sobie 
tak: Jesteśmy nowoczesną 
prężnie rozwijającą się fi r-

mą, która zajmuje się spa-
waniem konstrukcji pod 
meble typu: stoły, stoliki 
kawowe, biurka. Zajmuje-
my się również produkcją 
mebli industrialnych takich 
jak: stoły na solidnych no-
gach z blatem z litego 
dębu, hokery, stoliki ka-
wowe, regały, meble ogro-
dowe. 
Do przetargu została do-
puszczona tylko fi rma Ka-
remi Karol Byrdziak, która 

w wpłaciła wadium oraz 
spełniła wymogi uczest-
nictwa przetargu i przystą-
piła do licytacji. W wyniku 
przeprowadzonego prze-
targu wylicytowana zosta-

ła jedna działka nr 6905/13 
o pow. 1,0545 ha za kwotę 
1.128.170,00 zł.
– Jeżeli Krakowski Park 
Technologiczny nie sko-
rzysta z prawa pierwoku-
pu, jakie mu przysługuje, 
to nastąpi przeniesienie 
własności tej działki na wy-
mienioną fi rmę – poinfor-
mowała nas Barbara Krzy-
żak z Urzędu Miejskiego 
w Andrychowie.
źródło: radioandrychow.pl
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Jednostki samorządu tery-
torialnego mogły ubiegać 
się o fundusze na ochro-
nę zabytków i opiekę nad 
nimi. Dofi nansowanie przy-
znane zostało maksymalnie 

w wysokości 98% wartości 
inwestycji. Przedmiotem 
wniosku mogły być prace 
konserwatorskie i restaura-
torskie oraz roboty budow-
lane. Pozyskane środki sa-
morząd może przeznaczyć 
bezpośrednio na zabytki 
pod swoją opieką albo na 
udzielenie dotacji samorzą-
dowej na takie prace. 

Największe dofi nansowanie 
w naszym regionie otrzy-
mało sanktuarium pasyj-
no-maryjne w Kalwarii Ze-
brzydowskiej. Na poprawę 
zabezpieczenia pożarowe-
go sanktuarium otrzyma 
1 687 560 zł rządowego 
wsparcia. 
Ponad milion złotych prze-
znaczony zostanie tak-

że na renowację dachu 
w zabytkowym, drewnia-
nym kościele parafi alnym 
p.w. św. Jakuba Apostoła 
w Palczowicach w gminie 
Zator. 

Prawie 975 tys. zł prze-
znaczony został na remont 
dachu zabytkowego szybu 
kopalnianego Andrzej III 
w Jawiszowicach, a 10 tys. 
mniej na I etap prac zwią-
zanych z przebudową pa-
łacu w Porębie Wielkiej na 
potrzeby dziennego domu 
pobytu dla osób starszych.
Ponad milion złotych trafi  
też do samorządu powia-
towego w Wadowicach oraz 
do gmin Andrychów, Brzeź-
nica, Spytkowice oraz Prze-
ciszów. W każdym z tych 
miejsc dofinansowanych 
zostanie jednak po kilka 
projektów. 
W przypadku Powiatu Wa-
dowickiego będą to: re-
nowacja dworku Emila 
Zegadłowicza w Gorzeniu 

Górnym (882 000 zł) oraz 
renowacja pomnika Emila 
Zegadłowicza przy I LO im. 
Marcina Wadowity w Wado-
wicach (117 600 zł). 
W gminie Andrychów środ-

ki przeznaczone zostaną 
na prace konserwatorskie 
przy kapliczce domkowej 
Matki Boskiej na osiedlu 
Za Kościołem w Rzykach 
(68 600 zł), komplekso-
we prace konserwatorskie 
i restauratorskie przy ołta-
rzach bocznych w kościele 
parafi alnym p.w. św. Ja-
kuba Apostoła w Rzykach 
(211 417,52 zł), renowa-
cję kaplicy cmentarnej 
oraz kapliczki domkowej 
w sąsiedztwie cmentarza 
parafi alnego w Inwałdzie 
(299 062,73 zł) oraz kom-
pleksową konserwację oł-
tarza głównego w kościele 
św. Macieja w Andrychowie 
(451 720,78 zł).
Z kolei w gminie Brzeźni-
ca dofi nansowanie przeka-

zane zostanie na ochronę 
przydrożnych kapliczek 
(200 000 zł), zabezpie-
czenie kościoła p.w. Imie-
nia Najświętszej Maryi 
Panny w Sosnowicach  
(500 000 zł) oraz reno-
wację kościoła p.w. Św. 
Marcina w Marcyporębie 
(500 000 zł).
Gmina Spytkowice sfi nan-
suje z dotacji aż 4 projekty: 
remont kamiennego krzy-
ża pokutnego w Bachowi-
cach (200 000 zł), remont 
kaplicy p.w. Matki Bożej 
Częstochowskiej w Lipo-
wej (250 000 zł), remont 
kaplicy p.w. Podwyższenia 
Krzyża Świętego na cmen-
tarzu komunalnym w Ry-
czowie (300 000 zł) oraz 
remont elewacji kościoła 
p.w. św. Katarzyny Alek-
sandryjskiej w Spytkowi-
cach (400 000 zł).
Z kolei w gminie Przeciszów 
sfi nansowane zostaną ro-
boty budowlano-konser-
watorskie związane z wy-
mianą stolarki w kościele 
p.w. Narodzenia Św. Jana 
Chrzciciela w Przeciszowie 
(500 000 zł) oraz remont 
i modernizacja więźby da-
chowej, poszycia dacho-
wego wraz z pokryciem 
dachówką kościoła p. w. 
Nawiedzenia Najświętszej 
Maryi Panny w Piotrowicach 
(500 000 zł).
W innych gminach fundusze 
przeznaczone zostaną m.in. 
na remont stolarki okien-
nej i drzwiowej oraz  prace 
konserwatorskie elewacji 
frontowej pałacu w Jaszczu-
rowej czy rewitalizację po-
mnika żołnierzy 12 Pułku 
Piechoty wraz z otoczeniem 
w Wadowicach.

Ponad 15 milionów złotych z budżetu państwa trafi  do naszego regionu na renowację obiektów zabytko-
wych. W zdecydowanej większości są to kościoły i kapliczki, jednak wśród prawie 40 zabytków, których 
remont zostanie dofi nansowany są także: pałace w Porębie Wielkiej i Jaszczurowej, dworek w Gorzeniu 
Górnym, szyb kopalniany Andrzej III w Jawiszowicach i pomnik Emila Zegadłowicza w Wadowicach.

 Ponad 15 milionów 
na renowację zabytków
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Renowacji poddany zostanie m.in. dworek E. Zegadłowicza w Gorzeniu Górnym. 

 Współpraca 
na rzecz Centrum

6 czerwca władze Powiatu Wadowickiego podpi-
sały z Polską Grupą Producentów Obuwia umowę 
o partnerstwie, dzięki któremu przy kalwaryjskim 
Zespole Szkół im. Komisji Edukacji Narodowej po-
wstanie Branżowe Centrum Umiejętności w zakre-
sie obuwnictwa.

Pieniądze na realizację 
przedsięwzięcia mają po-
chodzić z Krajowego Pla-
nu Odbudowy – konkursu 
„Utworzenie i wsparcie 
funkcjonowania 120 bran-
żowych centrów umiejęt-
ności (BCU), realizujących 

koncepcję centrum dosko-
nałości zawodowej”. Wa-
dowicki samorząd zabiega 
o niebagatelną kwotę, bo 
aż 10 milionów złotych. 
Umowa partnerska, któ-
rą zawarto 6 czerwca jest 
niezbędna do otrzymania 
dofi nansowania od Fundacji 
Rozwoju Systemu Edukacji, 
która na zlecenie Minister-
stwa Edukacji i Nauki pro-
wadzi nabór. Pozyskane 
środki zostaną przekaza-
ne m.in. na modernizację 
bazy dydaktycznej warsz-
tatów szkolnych, zakup 
specjalistycznych pomocy 
dydaktycznych oraz dzia-
łalność szkoleniowo-dorad-
czą w branży obuwniczej.

Polska Grupa Producentów 
Obuwia to stowarzysze-
nie założone w 2019 roku 
w Kalwarii Zebrzydowskiej, 
zrzeszające kilkadziesiąt 
fi rm z branży obuwniczej 
i branż pokrewnych. Miej-

sce powstania organizacji 
nie jest przypadkowe. Oko-
ło 1/4 zakładów obuwni-
czych w Polsce mieści się 
na terenie województwa 
małopolskiego, głównie 
w okolicach miasta nad 
Cedronem. Nic więc dziw-

nego, że właśnie tutaj po-
wstało stowarzyszenie, 
którego celem jest m.in. 
promocja polskiego prze-
mysłu obuwniczego a tak-
że dbanie o zachowanie jak 
najlepszych tradycji tego 
zawodu.

Branżowe centra umiejęt-
ności mają być wiodącymi 
w poszczególnych branżach 
ośrodkami, które umożli-
wiają zarówno kształcenie 
młodzieży, jak i dokształca-
nie dorosłych, dając dostęp 
do najnowocześniejszych 
w danej dziedzinie tech-
nologii. W każdej ze 120 
dziedzin określonych na 
potrzeby konkursu powsta-
nie jedno centrum w kraju. 
W przypadku obuwnictwa 
zdecydowano, że będzie 
to Kalwaria Zebrzydowska 
a konkretniej mieszcząca 
się tam szkoła podlegają-
ca samorządowi powiato-
wemu.
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27 czerwca zamknięto I etap budowy oczyszczalni ścieków w Spytkowicach. 
Jednocześnie podpisana została umowę na realizację etapu II. W wydarzeniu 
uczestniczył wojewoda małopolski Łukasz Kmita. 

– Gmina Spytkowice to po-
nad 10 tysięcy mieszkań-
ców. Tylko niespełna 30% 
ma dostęp do kanalizacji 
sanitarnej. Realizowana in-
westycja pozwoli zmienić tę 
sytuację, a na przyłączenie 
do sieci będą mogli liczyć 

wszyscy mieszkańcy. Jest 
to jedno z zadań wpływa-
jących na poprawę jakości 
ich funkcjonowania, a zara-
zem mających wymiar eko-
logiczny – mówi wojewoda 
małopolski Łukasz Kmita. 
– Dostrzeganie takich po-
trzeb i wychodzenie im 
naprzeciw to dewiza rządu 
Pana Premiera Mateusza 
Morawieckiego. Nigdy 
wcześniej nie było w historii 
naszego kraju tak dużego 
skupienia na inwestycjach 
podnoszących jakoś życia. 
Rozwijana jest sieć dróg, 
modernizacji podlegają 
budynki, w których kształ-
cą się dzieci i młodzież, 
na naszych oczach rosną 
hale sportowe. Budowana 
oczyszczalnia wpisuje się 
w tę dewizę z całą mocą. 
To, że dzisiaj inaugurowany 
jest kolejny etap zadania, 

to efekt właśnie silnego 
rządowego wsparcia. Łącz-
nie na ten cel do budżetu 
gminy wpłynęło blisko 20 
mln zł. Gmina dołożyła od 
siebie około 30% wartości 
inwestycji. Tym samym 
największe w historii gminy 

zadanie staje się faktem – 
dodaje wojewoda. 

Zadanie pod nazwą „Budo-
wa, rozbudowa i przebudo-
wa mechaniczno-biologicz-
nej oczyszczalni ścieków 
w Spytkowicach” zaplano-
wano dwuetapowo. 
Pierwszy z nich zainaugu-
rowany został w połowie 
czerwca ubiegłego roku. 
Na ten cel gmina Spytko-
wice przeznaczyła nieco 
ponad 6,6 mln zł. 5,5 mln 
zł pochodziło z Rządowego 
Funduszu Inwestycji Lokal-
nych. 27 czerwca ofi cjalnie 
zakończono tę część inwe-
stycji. 

Podpisana została także 
umowa inaugurująca dru-
gi etap prac. Przewidywa-
ny koszt tego odcinka to 
ponad 17 mln zł. Udział 

środków rządowych wyno-
si blisko 14,5 mln zł. Do-
finansowanie przyznane 
zostało w ramach Rządo-
wego Funduszu Inwestycji 
Strategicznych: Polski Ład. 

– Gmina Spytkowice jest 
jedną z tych jednostek sa-
morządu terytorialnego, 
które w sposób zauważal-
ny rozwijają skrzydła, się-
gając po środki rządowe. 
Doskonałe wykorzystanie 
inwestycyjnego impulsu 
widoczne jest chociażby 
w postaci wyremontowa-
nego budynku Urzędu Gmi-
ny. Przebudowa kotłowni, 
modernizacja ogrzewania, 
ocieplenie ścian, remont 
kominów, wreszcie mon-
taż instalacji fotowolta-
icznej – to tylko niektóre 
z wykonanych prac. Od 
lipca ubiegłego roku w ta-
kim nowym wydaniu budy-
nek służy już pracownikom 
Urzędu oraz mieszkańcom. 
Na ten cel jednostka otrzy-
mała 2 mln zł z Rządowe-
go Funduszu Inwestycji 
Lokalnych. Z kolei 1,5 mln 
zł trafi ło do gminy Spytko-
wice w ramach II naboru 
z Rządowego Funduszu 
Inwestycji Strategicznych: 
Polski Ład. Przyznane środ-
ki skierowane zostały na 
modernizację oświetlenia 
ulicznego na terenie gmi-
ny. Te przykłady pokazują, 
jak za sprawą dodatkowych 
środków rządowych gmina 
może podejmować wyzwa-
nia wielotorowo, w imię 
kompleksowego rozwoju 
– podsumowuje wojewoda. 

źródło: Małopolski Urząd 
Wojewódzki w Krakowie

Spytkowice

 Oczyszczalnia ścieków:
I etap zakończonyZa nami kolejna edycja konkursu „Małopolska Wieś 2023”. Sejmik wojewódzki 

przeznaczył łącznie dla sołectw nagrodzonych w trzech kategoriach 670 tys. zł. 
Wśród nagrodzonych znalazły się także sołectwa z naszego regionu: Stanisław 
Dolny Dolany, Wysoka, Skidzin i Sułkowice-Bolęcina. 

Konkurs skierowany był do 
sołectw wiejskich położo-
nych w Województwie Ma-
łopolskim. Jego celem było 
zachęcenie społeczności lo-
kalnych do aktywnego dzia-
łania na rzecz podniesienia 
atrakcyjności małopolskiej 
wsi i poprawy życia jej 
mieszkańców z jednocze-
snym promowaniem dbało-
ści o estetykę, kształtowa-
nie krajobrazu wiejskiego, 
ładu przestrzennego i ar-
chitektonicznego wsi oraz 
ochronę dziedzictwa kultu-
rowego.
Konkurs „Małopolska Wieś 
2023” organizowany był 
w trzech kategoriach: Naj-
piękniejsza Małopolska 
Wieś, Nowatorska Małopol-
ska Wieś i Małopolska Wieś 
w Sieci.
Do Urzędu Marszałkow-
skiego, który był organiza-
torem konkursu wpłynęły 

łącznie 43 zgłoszenia: 20 
w kategorii Najpiękniejsza 
Małopolska Wieś, 19 w ka-
tegorii Nowatorska Mało-
polska Wieś i 7 w kategorii 
Małopolska Wieś w Sieci. 4 
sołectwa zostały zgłoszone 
jednocześnie do dwóch ka-
tegorii. Sołectwa, którym 
przyznano najwyższe liczby 
punktów w ocenie meryto-
rycznej Komisja zaprosiła 
do udziału w prezentacjach 
i wystąpieniach.

Wśród nagrodzonych i wy-
różnionych znalazły się 4 
wioski z powiatów oświę-
cimskiego i wadowickie-
go. 
 III miejsce w kategorii 
Najpiękniejsza Małopolska 
Wieś zdobyło sołectwo Sta-
nisław Dolny Dolany z gmi-
ny Kalwaria Zebrzydowska. 
Wyróżnienie w tej kategorii 
komisja przyznała sołectwu 

Skidziń z gminy Brzeszcze. 
Zwycięzcą konkursu na 
najpiękniejszą wieś został 
w tym roku Ojców (gmina 
Skała). 
Z kolei III miejsce w ka-
tegorii Nowatorska Wieś 
przypadło Wysokiej z gmi-
ny Wadowice. Wyróżnienie 
zdobyło sołectwo Sułkowi-
ce-Bolęcina z gminy An-
drychów. Zwycięzcą zosta-
ło sołectwo Celiny leżące 
w gminie Iwanowice. 
W trzeciej kategorii, Mało-
polska Wieś w Sieci, wygra-
ła Miękinia z gminy Krze-
szowice. 

Za osiągnięte sukcesy Sta-
nisław Dolny Doliny i Wy-
soka otrzymały po 40 tys. 
zł, zaś Skidziń i Sułkowi-
ce-Bolęcina po 10 tys. zł. 
Łącznie dla laureatów kon-
kursu w 2023 roku trafi ło 
670 tys. zł.

 Nagrodzono 
małopolskie wioski

Ochotnicza Straż Pożarna w Gorzowie w gminie Chełmek ma 100 lat. Uroczyste 
obchody jubileuszu były okazją do wspomnień oraz odznaczeń zasłużonych 
strażaków-ochotników.

Burmistrz Gminy Chełmek 
Andrzej Saternus przekazał 
prezesowi OSP Gorzów, dru-
howi Andrzejowi Rybakowi 
tabliczkę okolicznościową 
i pilarkę spalinową, któ-
ra zostanie wykorzystana 
podczas prowadzenia akcji. 
Wszystkim druhnom i dru-
hom OSP Gorzów pogratu-
lował doniosłego jubileuszu 
dziękują  za dotychczasową 
służbę. Zarząd Wojewódz-
twa przyznał jednostce złoty 
medal Polonia Minor.

Gorzów

 Jubileusz stażaków

Reklama
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7 lipca w Brzeszczach miłośnicy wyśmienitego jedzenia w ramach Małopolskiego Festiwalu Smaku mogli 
m.in. skosztować regionalnych przysmaków przygotowanych przez Koła Gospodyń Wiejskich i śledzić 
pokazy gotowania. Nie zabrakło gier i konkursów dla dzieci, a także quizu wiedzy o Małopolsce. 

Jubileuszowe „Pełno… LET-
NIE Smakowanie” – pod 
takim hasłem odbywa się 
tegoroczna, osiemnasta 
edycja Małopolskiego Fe-

stiwalu Smaku. Drugim 
przystankiem wydarzenia 
były Brzeszcze. Koneserzy 
i smakosze mogli odna-
leźć tu m.in. złociste mio-
dy, chrupiące pieczywo, 
pachnące wyroby z lawen-
dy, aromatyczne wędliny, 
zachwycające wyglądem 
i smakiem ciasta, rozmaite 
przetwory i wiele innych.
Oprócz tradycyjnych po-
kazów gotowania, stoisk 
wystawców i poczęstunku 

kół gospodyń wiejskich, 
nie zabrakło warsztatów, 
zabaw i konkursów. Wyda-
rzenie zwieńczyły pokazy 
iluzjonisty, występ zespołu 

Megitza i okolicznościowy 
tort.
– Cieszę się, że są z nami 
Koła Gospodyń Wiejskich, 
które serwują nam smaki 
znane nam z dzieciństwa, 
ale też lokalni producenci, 
którzy proponują zdrową 
i bezpieczną żywność. To 
znak rozpoznawczy nie tyl-
ko w Małopolsce, ale tak-
że w całym naszym kraju. 
Festiwal Smaku pokazuje 
jakie walory smakowe ma 

Małopolska, a w połączeniu 
z turystyką daje to świet-
ny efekt synergii - powie-
dział wicemarszałek Łukasz 
Smółka.

Szefem festiwalowej kuchni 
w Brzeszczach był Andrzej 
Polan, znakomity kucharz 
i restaurator, znany z po-
przednich edycji, wtórowały 
mu członkinie kół gospo-
dyń wiejskich i lokalni pro-
ducenci, którzy wystawili 
swoje stoiska z małopol-
skimi przysmakami. Było 
smacznie, pysznie, radośnie 
i kolorowo!
Najbardziej wyczekiwanym 
przez miłośników dobrej 

kuchni punktem niedziel-
nego wydarzenia był wybór 
najsmaczniejszego dania 
i najsmaczniejszego pro-
duktu regionalnego.
Wśród kół gospodyń wiej-
skich najlepsze okazały 
się przedstawicielki KGW 
w Wilczkowicach. Przygo-
towane przez nie wilcze 
burgery z sałatką, stripsy 
z karpia królewskiego od 
samego Króla – zostały 
wybrane najsmaczniej-
szym daniem w konkursie. 
Drugie miejsce przypa-
dło gospodyniom z KGW 
w Brzeszczach-Borze, które 
przyrządziły chłodnik z bu-
raczka i polędwicę pieczoną 
w boczku z sałatką z kala-
repki. Trzecia nagroda po-
wędrowała do gospodyń 
z KGW w Przeciszowie, 
które uraczyły podniebie-
nia uczestników festiwalu 
kwasówką z jajkiem.
W kategorii produktów 
regionalnych pierwsze 
miejsce zajęli Adam i An-
toni Piskorkowie za żur 
na oryginalnym zakwasie, 
drugie przypadło Cukier-
nio-Lodziarni „Melba” za 
lody czarny bez, a trzecie 
zdobyła Tłocznia Owoców 
„Pawłowski” za werbenę 
cytrynową w soku jabłko-
wym.

 Małopolskie Smaki 
zawitały do Brzeszcz
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Koła Gospodyń Wiejskich:
 • I miejsce - Koło Gospodyń Wiejskich w Wilczkowicach 
- wilcze burgery z sałatką, stripsy z karpia królew-
skiego od samego Króla

 • II miejsce - Koło Gospodyń Wiejskich Brzeszcze – Bór 
- chłodnik z buraczka, polędwica pieczona w boczku 
z sałatką z kalarepki

 • III miejsce - Koło Gospodyń Wiejskich w Przeciszowie 
- kwasówka z jajkiem

 • wyróżnienia: 
 ◦  Koło Gospodyń Wiejskich w Brzeszczach - dziama
 ◦ Koło Gospodyń Wiejskich w Porębie Wielkiej - żurek 
na maślance

 ◦ Stowarzyszenie Koło Gospodyń Wiejskich - Twór-
czych Kobiet - leczo z cukinii z wędliną i kluseczkami

Wystawcy:
 • I miejsce - Bracia Piskorkowie Adam i Antoni - żur na 
oryginalnym zakwasie

 • II miejsce - Cukiernio-Lodziarnia „MELBA” - lody Czar-
ny Bez

 • III miejsce - Tłocznia Owoców „Pawłowski” - werbena 
cytrynowa w soku jabłkowym

 • wyróżnienia:
 ◦ Lavendziarnia Stoki 6 - Ocet z kwiatów bzu i kwia-
tów lawendy

 ◦ Przetwórstwo mięsne „Płatek” - Kiszka wiejska
 ◦ „U Mądrego” - Zakład masarski - Pasztetowa podwę-
dzana

Zwycięzcy Małopolskiego 
Festiwalu Smaku

w Brzeszczach
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POWIAT OŚWIĘCIMSKI

Informacje przygotowane we współpracy 
ze Starostwem Powiatowym w Oświęcimiu

 Granty FIO Małopolska Lokalnie 
 Powiat Oświęcimski rozdane
Wicestarosta Paweł Kobielusz i członkini Zarządu Powiatu w Oświęcimiu Teresa Jankowska wręczyli 
19 czerwca młodym organizacjom i grupom nieformalnym dyplomy potwierdzające otrzymanie grantów 
na realizację projektów w ramach Lokalnego Programu Grantowego FIO Małopolska Lokalnie Powiat 
Oświęcimski i Gmina Kęty. Włodarze Powiatu złożyli serdeczne gratulacje wszystkim uczestnikom kon-
kursu.

- To już 4. edycja progra-
mu grantowego naszego 
powiatu, który cieszy się 
coraz większą popularnością 
wśród mieszkańców gmin – 

w tym roku do naszego pro-
jektu dołączyła Gmina Kęty 
dając tym samym większą 
szansę wsparcia grupom ze 
swojego terenu – informuje 

wicestarosta. –  Realizacja 
projektu na terenie powia-
tu oświęcimskiego daje 
możliwość poznania się 
wszystkim mieszkańcom 

poszczególnych gmin w na-
szym powiecie – zaznacza 
Teresa Jankowska, jedno-
cześnie życząc satysfakcji 
z możliwości realizacji wła-
snych pomysłów i radości 
odbiorców, dla których de-
dykowane będą wydarzenia.

Powiat Oświęcimski jest 
jedynym samorządem po-
wiatowym w naszym wo-
jewództwie realizującym 
ten innowacyjny sposób 
wspierania inicjatyw miesz-
kańców. 
- Dzięki niemu niesforma-
lizowane grupy znajomych 
mogą otrzymać wsparcie 
fi nansowe i organizacyjne 
przy realizacji pomysłów 
kierowanych do najbliższe-
go otoczenia i poprawiają-
cych jakość życia wspólnoty 
mieszkańców – podkreśla 
Dorota Kobylec, animatorka 
i koordynatorka programu.
W tegorocznym konkursie 
dotacje otrzymało 11 grup 
i organizacji.

Dobiegła końca przebudowa drogi powiatowej nr 1877 w Brzezince (ul. Niwy, 
Sportowa, Ofi ar Faszyzmu) o łącznej długości przeszło 1,5 km. W odbiorze 
tej ważnej inwestycji - nie tylko z perspektywy mieszkańców sołectwa, ale 
i ościennych miejscowości, z ramienia zarządu powiatu uczestniczyli wicesta-
rosta Paweł Kobielusz i członek tego gremium Jerzy Mieszczak.

 Kluczowa droga powiatowa
już po przebudowie

Obecny na odbiorze w dn. 
27 czerwca był także wi-
ceprzewodniczący rady 
powiatu Piotr Śreniawski, 
przedstawiciele wojewody, 
Gminy Oświęcim na czele 
z wójtem Mirosławem Smo-
larkiem oraz wykonawcy 
zadania (Franciszek Fryc 
PBDM Drog-Bud ze Spyt-
kowic). 

Zadanie kosztowało nieco 
ponad 4 mln zł. Zostało 
sfi nansowane z Oświęcim-
skiego Strategicznego Pro-
gramu Rządowego, Powia-
tu Oświęcimskiego i Gminy 
Oświęcim.
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 Nowe możliwości dla instytucji 
 i organizacji pomocowych
Jednostki samorządowe i organizacje pozarządowe będą mieć wkrótce możliwość pozyskania funduszy 
europejskich m.in. na tworzenie nowych placówek wsparcia dzieci i młodzieży, osób starszych, reintegra-
cję społeczną i zawodową osób zagrożonych wykluczeniem społecznym, w tym osób niepełnosprawnych 
oraz tworzenie przedsiębiorstw społecznych (np. spółdzielni socjalnych).

O wspomnianych możliwo-
ściach, a także o potrzebach 
społecznych powiatu oświę-
cimskiego oraz warunkach 

współpracy ponadlokalnej 
w zakresie projektów i in-
nych działań dot. włączenia 
społecznego dyskutowano 
22 czerwca na konferencji 
zorganizowanej w sali au-
diowizualnej w internacie 
powiatowego „Chemika”. 
Do owocnej dyskusji za-
chęcali uczestników wice-
starosta Paweł Kobielusz 
i członkini zarządu powiatu 

Teresa Jankowska. Oboje 
nie kryli radości z tak licz-
nej obecności na spotkaniu 
przedstawicieli instytucji 

pomocowych i organizacji 
pozarządowych. Teresa Jan-
kowska wspomniała także 
o działającym od niedawna 
Mobilnym Centrum Organi-
zacji Pozarządowych, zachę-
cając do współpracy kolejne 
podmioty.
Spotkanie moderowała Ewa 
Chromniak z Małopolskiego 
Ośrodka Wsparcia Ekonomii 
Społecznej.

O możliwości realizacji pro-
jektów włączenia społecz-
nego z funduszy europej-
skich w woj. małopolskim 

i zakresu planowanych kon-
kursów mówił Michał Góra, 
kierownik Działu Ekonomii 
Społecznej w Regionalnym 
Ośrodku Polityki Społecz-
nej.

W części warsztatowej 
uczestnicy zastanawiali się, 
jakich usług społecznych 
brakuje obecnie w powiecie 
oświęcimskim.
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Teresa Jankowska, członkini Zarządu Powiatu 
w Oświęcimiu reprezentowała władze Powiatu 
Oświęcimskiego na obchodach 80. rocznicy rzezi wo-
łyńskiej - okrutnej, zaplanowanej przez ukraińskich 
nacjonalistów akcji przeprowadzonej na bezbronnej 
ludności polskiej. Jej celem było pozbycie się z tych 
ziem Polaków, żyjących tu i współdzielących je od 
pokoleń z ukraińskimi sąsiadami.

 Pamięci Polaków 
 zamordowanych 
 przez ukraińskich 
 nacjonalistów

Uroczystości w dn. 8 lipca 
rozpoczęły się w kościele 
pw. Wniebowzięcia NMP 
w Oświęcimiu mszą św. 
odprawioną w intencji ofi ar.

- Kolejny raz gromadzimy 
się w tym miejscu, by oży-
wić pamięć o tych tragicz-
nych wydarzeniach. Oddać 
cześć bestialsko pomordo-
wanym w rzezi wołyńskiej 
przez ukraińskich nacjona-
listów (…). Nie o zemstę tu 
chodzi, lecz o pamięć i god-
ny pochówek ofi ar – m.in. 
te słowa padły w homilii.
Uroczystości były konty-
nuowane na cmentarzu 
parafialnym. Poprowadził 
je Włodzimierz Paluch, 
prezes Klubu Samborzan 
w Oświęcimiu Towarzystwa 
Miłośników Lwowa i Kresów 
Południowo-Wschodnich. Na 
oświęcimskiej nekropolii, 
pod tablicą upamiętniającą 
ofi ary ludobójstwa złożono 
kwiaty i zapalono znicze.
To jedna z najtragiczniej-
szych i najbardziej bole-

snych dat w historii sto-
sunków polsko-ukraińskich. 
11 lipca 1943 roku doszło 
do tzw. krwawej niedzieli. 
Tylko w tym jednym dniu 

z rąk ukraińskich nacjona-
listów zginęło tysiące pol-
skich mieszkańców Wołynia. 
W wyniku skoordynowanych 
i celowych działań ukraiń-
skich nacjonalistów spod 
znaku OUN i UPA, w la-
tach 1943-45 w bestialski 
sposób życie mogło stracić 
nawet 100 tys. Polaków 
mieszkających na Kresach 
Wschodnich II Rzeczypo-
spolitej.
Z rąk ukraińskich nacjona-
listów ginęli także przed-
stawiciele innych nacji za-
mieszkujących m.in. Wołyń. 
Nasza pamięć i wdzięczność 
należy się tym Ukraińcom, 
którzy w godzinie próby dali 
świadectwo swojego czło-
wieczeństwa, niosąc pomoc 
zagrożonym polskim sąsia-
dom. Wielu z nich zapłaciło 
za to najwyższą cenę…

Organizatorami konferencji 
było Starostwo Powiatowe 
w Oświęcimiu, Regional-
ny Ośrodek Polityki Spo-
łecznej, Małopolski Ośro-
dek Wspierania Ekonomii 
Społecznej i Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie 
w Oświęcimiu.
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OŚWIĘCIM

Informacje przygotowane przez Urząd Miasta Oświęcim

W ostatnich latach Oświęcim dynamicznie się rozwija nie tyl-
ko za sprawą lokalnych władz samorządowych, ale to przede 
wszystkim dzięki mieszkańcom Oświęcimia, stowarzyszeniom, 
instytucjom i firmom działającym w mieście. Chcemy więc 
zaprezentować Państwu największe inwestycje ostatnich dwu-
nastu lat. Pokazać, jak wspólnie zmieniamy nasz Oświęcim. 
Wśród nich jest kryta pływalnia, hala sportowa,  Park and 
Ride, Osiedlowy Dom Kultury na Zasolu, Dzienny Dom Pomo-
cy, ukwiecone ronda, park Pokoju, park na Zasolu oraz strefa 
gospodarcza. Na wszystkie inwestycje, które wybudowano 
w okresie ostatnich dwunastu lat wydano 390 mln zł, w tym 
135 mln zł to pieniądze zewnętrzne, a 255 mln zł pochodzi 
z budżetu miasta. 
Dziewięć miejskich inwestycji można zobaczyć na billboardach 
przy drogach wjazdowych do miasta. Ich hasłem przewodnim 
jest Razem zmieniamy Oświęcim. 
Dalej wspólnie wyznaczamy nowe perspektywy dla naszego 
Oświęcimia. Budujemy jego przyszłość. Przed nami wiele wy-
zwań, kolejne cele.  Sądzę, że razem je osiągniemy.

 Janusz Chwierut 
 Prezydent Oświęcimia
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Informacje przygotowane we współpracy 
z Urzędem Gminy Kęty

KĘTY

11 lipca w Sali Narad kęckiego magistratu podpisana została umowa na przebudowę ulicy Księdza Jerzego 
Popiełuszki w Kętach Podlesiu. Formalności dopełnili: ze strony wykonawcy Zdzisław Flejtuch oraz repre-
zentujący UG Kęty Burmistrz Gminy Kęty Krzysztof Jan Klęczar wraz z wiceburmistrzem Marcinem Śliwą.

 Ulica ks. Jerzego Popiełuszki 
doczeka się remontu

Jak przekazuje Wydział In-
frastruktury UG Kęty, w ra-
mach inwestycji nawierzch-
nia jezdni oraz poboczy 
zostanie przebudowana, 

zjazdy poddane zostaną 
remontowi, powstanie od-
wodnienie w formie odcin-
ka kanalizacji deszczowej, 
a prace te dopełni przebu-

dowa sieci teletechnicznej 
wraz z zabezpieczeniem 
istniejących kolidujących 
sieci. Wykonawcą zadania 
będzie fi rma Zdzisław Flej-

tuch Zakład Budowlano-In-
żynieryjny z Przeciszowa, 
a wartość robót wyniesie 
1 339 041,40 złotych brut-
to.

27 czerwca w Muzeum im. Aleksandra Kłosińskiego 
w Kętach odbyło się długo wyczekiwane spotkanie 
promocyjne XXVI Almanachu Kęckiego – rocznika 
społeczno-kulturalnego, wydanego nakładem Towa-
rzystwa Miłośników Kęt. Opracowanie liczy ponad 
330 stron, prezentuje tematy historyczne oraz za-
gadnienia współczesne i jak zawsze wyszło spod 
piór lokalnych badaczy, naukowców oraz prawdzi-
wych pasjonatów.

 Najnowszy 
 Almanach 
 ujrzał 
 światło dzienne!

Podczas spotkania, które 
poprowadzili dyrektor kęc-
kiej placówki muzealnej 
Łukasz Gieruszczak oraz 
przewodniczący TMK Tade-
usz Dryja, wszyscy autorzy 
artykułów otrzymali swoje 
egzemplarze publikacji, 
opatrzone stosownymi 
podziękowaniami. Słowa 
uznania za wkład włożony 

w opracowanie rocznika 
przekazał zebranym tak-
że I Zastępca Burmistrza 
Gminy Kęty Rafał Ficoń, 
reprezentujący w tym dniu 
kęcki magistrat – jednego 
z współfundatorów wydaw-
nictwa.
Jak podaje portal historia.
kety.pl, rozpiętość tema-
tyczna tegorocznego Al-
manachu jest imponują-
ca.

– Bartłomiej Jurzak pi-
sze o reformacji na ziemi 
oświęcimskiej w XVI i XVII 
wieku, Janusz Kudłacik spo-
gląda na rok 1772 (konfe-
derację barską i pierwszy 
rozbiór Polski) przez pry-
zmat Kęt. Łukasz Gierusz-
czak zabrał się za myśliw-
ską pasję ziemian i kęckich 
mieszczan, Michał Jarnot 
przygląda się powodom 
absencji uczniów Szkoły 
Przemysłowej Uzupełniają-
cej w Kętach w pierwszych 
latach jej istnienia, a Marcin 
Dziubek opowiada o gospo-
dzie katolickiej w Bielanach 
– informuje redakcja por-
talu, dodając, że autorzy 
opisują także osoby ważne 

dla historii miasta i gmi-
ny: – Kazimierz Brzuska 
przedstawia artystę Feliksa 
Małeckiego, Paula Wojewo-
dzic – radnego Kazimierza 
Billika, Anna Fajfer – Fran-
ciszka Nycz, piłsudczyka, 
żołnierza, patriotę, Marcin 
Dziubek – kapitana Jana 
Barcika, komendanta pla-
cówki ZWZ w Kętach.

Z tego samego, dobrze 
poinformowanego źródła 
wiemy, że miłośnikom hi-
storii przypadną do gustu 
także artykuły s. M. Sylwii 
Bekus CR o losach klaszto-
ru Sióstr Zmartwychwsta-
nek w czasie okupacji jak 
również Alicji Skrudlik-Pilch 
o podaniach związanych 
z zamkiem Wołek. – War-
to zwrócić też uwagę na 
zawieszone między prze-
szłością a teraźniejszością 
teksty Patrycji Domasik 
o starym cmentarzysku 
w Bulowicach, Zbigniewa 
Kurnika o kompanii ON 
„Kęty”, Błażeja Banasia 
odnoszącego się do jubile-
uszu pszczelarzy – zachę-
ca redakcja historia.kety.pl, 
dodając, że na tym wcale 
nie kończy się jeszcze spis 
treści XXVI Almanachu Kęc-
kiego, do lektury którego 
serdecznie zapraszamy!

Publikację można nabyć 
w sklepiku Muzeum im. 
Aleksandra Kłosińskiego 
w Kętach (Rynek 16) i księ-
garni TuCzytam (Rynek 4). 
Koszt zakupu Almanachu to 
30,00 zł.

Reklama

19 czerwca ofi cjalnie odebrano pierwszy w gminie Kęty pumptrack. Tor do nietypowej, bo opartej o odpo-
wiedni balans ciałem i właściwie przyłożenie siły jazdy na rowerze powstał w Parku Miejskim naprzeciwko 
fl owparku. Oba obiekty tworzą teraz razem rekreacyjno-sportowy kompleks dla całych rodzin.

 Kęcki pumptrack 
już po odbiorze

Pumptrack to zamknięta 
pętla bitumicznego pasma 
jezdnego, składająca się ze 
zróżnicowanych wysoko-
ściowo muld i ramp łuko-
wych. Otaczające je skarpy 

już niebawem się zazielenią, 
a miejsce rekreacji dopeł-
nia utwardzony plac, ław-
ka, kosz, stojak rowerowy 
oraz tablica informacyjna. 
Tor skonstruowany został 
w taki sposób, że można 
rozpędzać się na nim bez 

konieczności pedałowania 
- wystarczą odpowiednie ru-
chy całym ciałem, czyli tzw. 
„pompowanie” rowerem 
- stąd nazwa pumptrack. 
Pokonywanie w ten sposób 

muld i profi lowanych za-
krętów to nie tylko świetna 
zabawa, ale również okazja 
do poprawy techniki jazdy. 

Inwestycja pn. „Budo-
wa toru rowerowego typu 
PUMPTRACK w Kętach wraz 

z przebudową odcinka linii 
napowietrznej SN 15 kV na 
kablową” jest elementem 
projektu partnerskiego „Ro-
werowe podróże od Podba-
biogórza przez Wadovianę, 

Dolinę Karpia do Doliny 
Soły”, finansowanego ze 
środków Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 
2014-2020, realizowanego 
przez Stowarzyszenie Lokal-
na Grupa Działania „Dolina 
Soły” w partnerstwie z LGD 

Wadoviana, LGD Podbabio-
górze oraz LGD Dolina Kar-
pia. 
Koszt budowy toru wraz 
z przebudową linii średnie-
go napięcia to kwota ponad 
300 tys. zł. Wykonawcą 
prac była Firma Handlowo
-Usługowa „Drelux” Robert 
Lubiński z Broszkowic.

Z ramienia Gminy Kęty 
w odbiorze uczestniczy-
li: burmistrz Gminy Kęty 
Krzysztof Jan Klęczar, wi-
ceburmistrz Gminy Kęty 
Marcin Śliwa, dyrektor 
Wydziału Rozwoju UG Kęty 
i wiceprezes Zarządu LGD 
„Dolina Soły” Urszula Ba-
czyńska-Śleziak.

Gmina Kęty jest członkiem 
Lokalnej Grupy Działania 
„Dolina Soły” od roku 2008 
i aktywnie uczestniczy 
w działaniach podejmowa-
nych przez Stowarzyszenie. 
Dzięki współpracy z LGD 
w poprzednich latach na 
terenie gminy powstało 
wiele ciekawych miejsc 
wypoczynku i rekreacji, 
m.in. punkty z kolorowymi 
ławami parkowymi i tabli-
cami informacyjnymi.
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Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Miejskim w Zatorze.

ZATOR

 Małopolskie Święto Karpia
już za nami

Pierwszy weekend lipca w Zatorze to czas Małopolskiego Święta Karpia. Atrakcje tego Święta już za nami, 
ale wszyscy, którzy wzięli udział w imprezach przygotowanych w ramach święta, jeszcze długo będą 
wspominać dobrą zabawę.

Pierwszego dnia na scenie 
wystąpili uczestnicy zajęć 
wokalnych i tanecznych 
Regionalnego Ośrodka Kul-

tury w Zatorze, zaśpiewała 
Małgorzata Szybisty z ze-
społem oraz zespół Sokół 
Orchestra. Widzowie zoba-
czyli również spektakl dla 
dzieci „Ekonolulu” w wy-
konaniu teatru Kultureska 
oraz – w ramach warszta-
tów – mogli zatańczyć Zum-
bę. Finałem tego dnia był 
koncert Baranovskiego.

Drugi dzień Święta Karpia 
rozpoczął się z przytupem 
koncertem Orkiestry Dętej 
ROK Zator. Na scenie zo-

baczyć można było także 
zespół śpiewaczy Podol-
szanka oraz zespoły Music 
Twins i Krywań. Ponadto 
na płycie rynku odbył się 
pokaz karate Klubu Kara-
te Kyokushin z Zatora oraz 
pokaz taneczny w wykona-
niu zespołów tanecznych 
z Gminnego Centrum Kul-
tury w Polance Wielkiej. 

Zaraz po tym mogliśmy 
usłyszeć Marcina Byczkow-
skiego z ROK Zator, który 
zaprezentował nam piosenki 
Elvisa Presley’a. Tuż przed 
gwiazdą wieczoru, czyli Ło-
buzami, wystąpiła Julia Dą-

browska, laureatka nagrody 
publiczności tegorocznego 
The Voice Kids.

Podczas Święta Karpia nie 
zabrakło oczywiście Wiel-
kiego Gotowania Potraw 
Rybnych przez Mistrzów 

Kuchni ze Stowarzysze-
nia Małopolskich Kucharzy 
i Cukierników; Kulinarnego 
Królestwa Karpia Zatorskie-
go, czyli stoisk promocyjno
-kulinarnych Kół Gospodyń 
i Gospodarzy Wiejskich oraz 

pokazu wędzenia karpia. 
Oprócz smakołyków poza 
sceną znajdowała się Plene-
rowa Galeria Sztuki Doliny 
Karpia ARTDoka oraz Kar-
piowe Miasteczko – kraina 
zabaw i warsztaty kreatyw-
ne z ROK Zator. 

Reklama
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 Harcerze
odnowili pomnik

Harcerki i Harcerze ze Szczepu „Kontynent” posprzą-
tali i odnowili pomnik mieszkańców Ziemi Zatorskiej 
poległych w czasie II wojny światowej.  znajdujący 
się na Rynku w Zatorze. 

Harcerz jest pożyteczny 
i niesie pomoc bliźnim – 
głosi prawo harcerskie. 

24 czerwca wprowadzili 
je w życie zuchy i harce-
rze starsi oraz wędrowni-
cy ze Szczepu „Kontynent” 
wchodzącego w skład 12. 
Drużyny harcerskiej „Fata-
morgana”. Harcerze zaopie-
kowali się ufundowanym 
i postawionym przez Społe-
czeństwo Zatorszczyzny we 
wrześniu 1992 roku pomni-

kiem „Mieszkańcom Ziemi 
Zatorskiej poległym i zagi-
nionym w czasie II wojny 

światowej oraz zamordowa-
nym w hitlerowskich i stali-
nowskich obozach zagłady”.
Harcerze oczyścili i odno-
wili tablicę pamiątkową na 
pomniku i nadali jej daw-
ny blask oraz gruntownie 
oczyścili cały pomnik. Nie-
zbędny sprzęt i środki za-
pewnił Urząd Miejski w Za-
torze.
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TOMICE

Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Gminy w Tomicach.

W V Turnieju Wsi Gminy 
Tomice wzięło udział sześć 
8-osobowych zespołów re-

prezentujących poszcze-
gólne sołectwa. Zespoły, 
każdy w jednolitym kolo-
rze koszulek: Lgota – bia-
łym, Zygodowice – żółtym, 
Witanowice – czerwonym, 
Woźniki – zielonym, Tomice 
– pomarańczowym i Rado-
cza – niebieskim, musiały 
zmierzyć się z 12 konku-

rencjami. Były to niezwy-
kle pomysłowe, a czasami 
i zaskakujące zmagania: 

„rzut workiem z sianem”, 
„narciarstwo trawiaste”, 
„ludzie, ziemniaki rzucili”, 
„przeciąganie liny”, „nie 
kręć, że strzelisz”, „prze-
kładanie opony”, „skoki 
w workach”, „spacer hur-
townika”, „mokra robota”, 
„jazda na taczce”, „rzut ka-
loszem w gospodarzy, czyli 

nie stójcie chłopy, bierzcie 
się do roboty” i „pokonaj 
kapustę”.

Podczas wykonywania po-
szczególnych zadań za-
wodnicy byli zachęcani do 
wysiłku głośnym dopin-
giem, a o jego prowadze-
nie zadbał spiker zawodów 
– Maciej Mrowiec.

Nad przebiegiem całości za-
wodów czuwała grupa sę-

dziowska złożona ze straża-
ków z gminnych jednostek 
OSP oraz pracownik OKGT 
– koordynator ds. sportu 
i rekreacji Paweł Kręcioch.
Oczywiście poza atrakcjami 
czysto sportowymi, obser-
wujący zmagania swoich 
drużyn, mogli spróbować 
wielu smakołyków przy-
gotowanych przez panie 
z Koła Gospodyń Wiejskich 
w Witanowicach, a naj-
młodsi wybawić się na dmu-
chańcach. O siły poszcze-
gólnych drużyn zadbały zaś 
panie ze  Stowarzyszenia 
„Wioski Naszych Marzeń”, 
które uraczyły zawodni-
ków przepyszną grochów-
ką.

 Sukces drużyny prowadzonej 
przez sołtysa z Radoczy

Pięć lat temu Turniej Wsi, dzięki pracownikom Ośrodka Kultury Gminy Tomice, powrócił do kalendarza 
imprez w gminie Tomice. Jego piąta edycja została rozegrana 18 czerwca w Witanowicach na placu re-
kreacyjnym przy Ochotniczej Straży Pożarnej.

Reklama
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1. sołectwo Radocza  62 pkt
2. sołectwo Lgota  54 pkt
3. sołectwo Witanowice  51 pkt

4. sołectwo Woźniki  48 pkt
5. sołectwo Zygodowice  46 pkt
6. sołectwo Tomice  24 pkt

Wyniki V Turnieju Wsi Gminy Tomice

Po podliczeniu punktów 
ze wszystkich konkurencji 
i blisko 4-godzinnych zma-
ganiach, zwycięzcą okazała 
się drużyna z Radoczy, któ-
ra wyprzedziła Lgotę i Wita-
nowice. Najlepsza drużyna 

otrzymała Puchar, który 
wręczył Wójt Gminy Tomi-
ce Witold Grabowski wraz 
z Przewodniczący Rady 
Gminy Pawłem Adamikiem, 
a wszyscy uczestnicy – pa-
miątkowe upominki.
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KALWARIA ZEBRZYDOWSKA

O remont tego budynku od 
dłuższego czasu zabiegała 
lokalna społeczność: radni, 
sołtys sołectwa Brody oraz  
samorząd kalwaryjski. Dla-
tego, też budynek zostanie 
przekazany, m. in. radzie  

sołeckiej z przeznaczeniem 
na miejsce spotkań lokalnej 
społeczności. Swoje miejsce 
znajdą tam seniorzy, a tak-
że dzieci i młodzież.
Odnowiona została ele-
wacja, zakonserwowano 
i zaizolowano ściany, które 
zostały również ocieplone. 
Wymieniano stolarkę okien-
ną i drzwiową. Odrestauro-
wane zostało wnętrze. Poło-
żona została nowa podłoga. 
Budynek otrzymał  nowe 
instalacje - elektryczną, 

wodno-kanalizacyjną i cen-
tralnego ogrzewania. Zmie-
nił się układ pomieszczeń. 
Dzięki przebudowie i zago-
spodarowaniu przestrzeni 
poddasza obiekt zyskał po-
nad 120 m2 powierzchni.

 Generalny remont obiektu 
kosztował 2 mln 375 tys. zł, 
zrealizowała go fi rma AF 
Budownictwo , która zosta-
ła wyłoniona w  procedu-
rze przetargowej.  Remont 
obiektu został sfi nansowa-
ny ze środków  Rządowe-
go Funduszu Polski Ład: 
Program Inwestycji Strate-
gicznych w wysokości 2 mln 
109 tys. zł oraz 254 tys. zł 
z Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa 
Małopolskiego RPO WM.

Dlatego też wyrazy podzię-
kowań Burmistrz Miasta 
Augustyn Ormanty skie-
rował w stronę Posła RP 
Filipa Kaczyńskiego, który 
był obecny na uroczystości 
otwarcia, a także premiera 
Mateusza Morawieckiego, 
Wojewody Małopolskiego 
Łukasza Kmity, Marszałka 
Województwa Małopolskie-
go Witolda Kozłowskiego 
oraz Radnej Sejmiku Wo-
jewództwa Małopolskiego  
Danuty Kawy.
– Wszystkim osobom i in-
stytucjom, które przyczy-
niły się do odrestaurowania 
tego miejsca, chciałbym po-
dziękować. Jako samorząd 
dziękujemy za wspieranie 
naszych przedsięwzięć – 
mówił  Burmistrz Miasta 
Augustyn Ormanty i dodał: 
Jestem przekonany, że 
to miejsce będzie  tętniło 
życiem, będzie miejscem 
gdzie będzie się skupiało 
lokalne życie. Spotykać się 
tutaj będą nie tylko młodzi 
ale i seniorzy.
Odrestaurowany obiekt 
został wybudowany  pod 
koniec XIX wieku wówczas 
w szkole podstawowej, 
w czterech oddziałach uczy-
ło trzech nauczycieli. 

Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Gminy w Kalwarii Zebrz.

 „Stara Szkoła” w Brodach 
jak nowa  

Zakończyły się prace związane z generalnym remontem i przebudową budynku 
„Starej Szkoły” w Brodach. Budynek został wzniesiony pod koniec XIX w., teraz 
odzyskał dawny blask. Obiekt nie tylko został odrestaurowany, ale też zyskał 
nową przestrzeń, zostało zagospodarowane poddasze. 

Lewocza to partnerskie 
miasto, z którym Kalwaria 
Zebrzydowska współpra-
cuje od blisko 20 lat, umo-
wę o współpracy podpisa-
no w grudniu 2003 roku. 

Współpraca od początku za-
kładała wymianę doświad-
czeń w dziedzinie kultury 
i gospodarki oraz realizację 
wspólnych przedsięwzięć.
Samorząd Lewoczy podsu-
mował 25 lecie współpracy 
z miastami partnerskimi, 
poza Kalwarią Zebrzydow-
ską, współpracują również 
z Łańcutem i Starym Są-
czem.
Kulminacyjnym punktem 
wizyty było odnowienie 
partnerskich relacji pomię-
dzy miastami. Burmistrz 

Miasta Kalwarii Zebrzydow-
skiej Augustyn Ormanty, 
oraz Burmistrz Miasta Le-
wocza Miroslav Vilkovský, 
podpisali wspólny doku-
ment. Miasta zobowiąza-

ły się do kontynuowania 
współpracy na rzecz roz-
woju miast, rozwijania 
spotkań w duchu przyjaź-
ni, współpracy, wzajemnego 
szacunku i porozumienia.

Miasta będą wspierać i po-
głębiać współprace w wielu  
obszarach: kultury i edu-
kacji, współpracy pomię-
dzy klubami sportowymi 
i szkołami, rozwojem tu-
rystyki, na rzecz rozwoju 
małej przedsiębiorczości, 
tworzenia wspólnych pro-

jektów, realizacji projektów 
współpracy transgranicznej.
Warto dodać, że miasta 
Lewocza i Kalwaria Ze-
brzydowska, w bieżącym 
roku wspólnie przystąpią 

do  Programu Interreg Pol-
ska-Słowacja 2021-2027. 
Realizowany projekt po 
stronie słowackiej będzie 
zakładał remont obiektu 
kulturalnego, a  po stronie 
naszego miasta będzie to 
rozbudowa Sali Widowisko-
wej w Kalwarii Zebrzydow-
skiej. Obecnie oba miasta 
są na etapie przygotowy-
wania wniosku o dotację. 
CKSiT i Urząd Miasta Kal-
warii Zebrzydowskiej opra-
cowały już projekt przebu-
dowy Sali widowiskowej.   

 Z wizytą 
w partnerskiej Lewoczy

W dniach 23-24 czerwca delegacja z Kalwarii Zebrzydowskiej, w skład której 
weszli m.in. Burmistrz Miasta Kalwarii Zebrzydowskiej Augustyn Ormanty oraz 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Piotr Kumor gościła w zaprzyjaźnionym 
słowackim mieście Lewocza na zaproszenie Burmistrza Miroslava Vilkovský’ego.

Ogłoszenie społeczne
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Wydarzyło się kiedyś

 Twierdza Andrychów
– pozostała tylko w planach

Po rozbiorach Andrychów, 
podobnie jak Przemyśl 
i cała Galicja, trafi ł do za-
boru austriackiego. Z ra-
cji  napiętych stosunków 
austriacko-rosyjskich  już 
niedługo po wytyczeniu 
nowych granic Austriacy 
postanowili wybudować 
fort, który miałby stano-
wić zaporę dla rosyjskich 
wojsk atakujących kraj. 
Na początku XVIII wieku  
Rada Wojenna Dworu po-
wołała Państwową Komisję 
Fortyfi kacyjną, której za-
daniem było wyznaczenie 
miejsca do budowy twier-
dzy. Pod uwagę brano kilka 
miejscowości: Stryj, Lwów, 
Zaleszczyki, Przemyśl i An-
drychów, który był najda-
lej na zachód wysuniętym 
miejscem spośród propo-
nowanych lokalizacji. 

Austriackie projekty for-
tyfi kacji Andrychowa, się-
gające 1823 roku, były 
przygotowane bardzo 
szczegółowo. Przechowy-
wane w austriackich ar-
chiwach wojskowych plany 
obejmowały nie tylko sam 
Andrychów. Całość forty-
fi kacji miała składać się 

z 56 fortów zlokalizowa-
nych na wzgórzach wokół 
miasta. Największy z for-
tów – artyleryjski – miał 

zostać wybudowany na 
jednym ze wzgórz w In-
wałdzie, zaś budowa we-
wnętrznej twierdzy plano-
wana była w Andrychowie, 
na Pańskiej Górze. O skali 
przedsięwzięcia świadczyć 
może przewidywana liczna 
członków załogi twierdzy. 
W obiektach stacjonować 
miało 87 tysięcy żołnierzy 
i ponad 14 tysięcy koni. 
Budowa twierdzy z pew-
nością zmieniłaby losy 

Andrychowa. Przypomnij-
my, że na początku XVIII 
stulecia było to niewielkie 
miasteczko, które prawa 

miejskie uzyskało zaled-
wie pół wieku wcześniej 
(1767). Budowa fortyfi kacji 
dla prawie 90 tysięcy żoł-
nierzy oznaczałaby potrze-
bę zorganizowania dla nich 
administracji, dostarczenia 
żywności oraz innego za-
opatrzenia. Podobnie jak 
to się stało w Przemysłu, 
oprócz budowy samych 
fortów, konieczne byłoby 
powstanie innych obiektów: 
kamienic, baraków, stajni, 

piekarni itp. To z pewno-
ścią skutkowałoby wzro-
stem liczby ludności oraz 
znaczenia miasta. Gdyby 
Austriacy zrealizowali swo-
je plany, Andrychów byłby 
dziś zapewne ośrodkiem 
większym niż Wadowice, 
Kęty czy Oświęcim. 

Ostatecznie, decyzją ce-
sarza Franciszka Józefa, 
twierdza powstała w Prze-
myślu, który w tych la-
tach był 10-tysięcznym 
miasteczkiem. Początko-
wo lokalizacja ta nie była 
uważana za najlepszego 
kandydata do budowy 
twierdzy, jednakże została 
ona poparta przez majora 
sztabu generalnego, kwa-
termistrza Emmerlicha 
Blagojeviča, który widział 
doskonałą możliwość do 
ufortyfi kowania Przemyśla 
jako głównego placu zapo-
rowego w Galicji do obrony 
szlaków węgierskich. Budo-
wę twierdzy w Przemysłu  
poparli też: arcyksiążę Ka-
rol oraz generalny dyrektor 
inżynierii arcyksiążę Jan, 
co przekonało cesarza do 
tej właśnie lokalizacji.

Jarosław Zięba

Przemyśl to trzecia – po Antwerpii i Verdun – co do wielkości twierdza w Europie początku XX wieku. 
Podczas I wojny światowej była oblegana trzy razy, a jedno z tych oblężeń trwało aż 173 dni – to naj-
dłuższy okres oblężenia w oderwaniu od wojennego frontu. Niewiele jednak brakowało, aby nigdy nie 
powstała. Zamiast przemyskich, potężne fortyfi kacje powstać miały w… Andrychowie.

Zamiast w Andrychowie, twierdza powstała w Przemyślu. Na 
zdjęciu jeden z jej elementów – Fort XV „Borek”.
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Czternastowieczna kaplica św. Jacka jest jednym 
z najcenniejszych zabytków Oświęcimia. Prezentuje 
się szczególnie okazale po trwającej prawie 4 lata 
restauracji zakończonej w 2018 roku. 

Cudze chwalicie…

 Kaplica św. Jacka
w Oświęcimiu

Kaplica, znajdująca się 
w pobliżu Kościoła Matki Bo-
żej Wspomożenia Wiernych,  
to dawny kapitularz klaszto-
ru dominikańskiego. Wybu-
dowana została w pierwszej 

połowy XIV wieku. Jest je-
dynym zachowanym budyn-
kiem z dawnego zespołu 
klasztornego dominikanów.
W 1594 roku, z okazji ka-
nonizacji świętego domini-
kanina ze Śląska, kapitularz 
został przemianowany na 
kaplicę św. Jacka Odrowąża.
W XIX w. dominikanie zo-
stali zmuszeni opuścić 
klasztor. Zrujnowane bu-
dynki służyły za magazyny. 
W kaplicy św. Jacka urzą-
dzono wtedy skład kości 

i szmat. W 1894 r. wykupio-
no kaplicę z rąk kupców ży-
dowskich. Została odrestau-
rowana, a 19 sierpnia 1894 
roku ponownie poświęcona.
Obiekt jest budowlą dwu-

przęsłową z nietynkowanej 
cegły, wzniesioną na planie 
prostokąta, z przyporami, 
sklepieniem krzyżowo-że-
browym i kamiennymi że-
brami i zwornikami.
Pod kaplicą znajduje się 
krypta. Prawdopodobnie 
jest ona miejscem pochów-
ku panów oświęcimskich, 
m.in. księcia Władysława 
I oświęcimskiego i jego 
żony Eufrozyny – fundato-
rów klasztoru. 
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 Energylandia 
ma już 9 lat!

14 lipca zatorski Park Rozrywki Energylandia świętował swoje 9 Urodziny. Z tej okazji nie zabrakło szampana 
oraz tysięcy gadżetów, które Park przygotował dla tych, którzy odwiedzili Park właśnie w piątek 14 lipca. 
Dzień później odbyła się pierwsza w tym roku impreza Magic Night. Park przygotował w tym roku jeszcze 
5 takich wyjątkowych imprez, podczas których można poznać nocne wydanie Energylandii.

Energylandia otwarta zo-
stała 14 lipca 2014 roku. 
W pierwszym roku z atrakcji 
parku skorzystało około 250 

tysięcy gości. W roku 2016 
po raz pierwszy Energylan-
dię odwiedził milion osób, 
a w roku 2022 z atrakcji za-
torskiego Parku skorzystało 
1 860 tysięcy gości. Właści-
ciele planują, że w sezonie 
2024  Energylandia przekro-
czy  4 miliony odwiedzają-
cych.

Co roku 
nowe atrakcje
Przyrost liczby osób korzy-
stających z Parku nie może 
jednak dziwić, jeśli przyjrzy-
my się kolejnym powstają-
cym tu atrakcjom. Obecnie 
to największy w Polsce i je-
den z największym w Euro-
pie park rozrywki. Na około 
70 hektarach znajduje się 
ponad 120 atrakcji, w tym 
aż 17 kolejek górskich. 
Wszystko podzielone jest  
na kilka stref. 

Bajkolandia to strefa dla 
najmłodszych gości Parku. 
Skorzystać tutaj można z 20 
różnego rodzaju atrakcji.

W kolejnej strefi e – familij-
nej – znajduje się 17 nie-
co bardziej intensywnych 
atrakcji przeznaczone za-
równo dla dzieci, jak i dla 
dorosłych.

Dużym powodzeniem cie-
szy się strefa ekstremalna, 
w której znalazło się 10 
atrakcji. Do tych najbardziej 
znanych należą kosmiczny 
Hyperion, który jest naj-
szybszym coasterem w par-
ku, rozpędza się do prędko-
ści 142 km na godzinę. Są 
tu też: stylizowany na tor 
formuły 1 roller coaster For-
muła oraz odwrócony roller 
coaster Mayan, stylizowany 
na cywilizację Majów. 
Kolejną strefą Energylandii 
jest Water Park. W ocenie 
użytkowników Google Maps 
to najlepszy park wodny 
w Europie. Na jego terenie 

znajduje się 5 basenów róż-
nej głębokości, złociste pla-
że, 7 tysięcy leżaków i aż 
36 zjeżdżalni, co stanowi 

największą ilość tego typu 
atrakcji w parkach wodnych 
w Polsce.

Kolejne strefy to Smo-
czy Gród i Aqualantis. Ten 
pierwszy wzorowany jest na  
średniowieczny gród, a jego 
największymi atrakcjami są: 
poruszający się po drewnia-
nej konstrukcji roler coaster 
Zadra oraz koło młyńskie 
Wonder Wheel o wysokości 
53 metrów, z którego po-
dziwiać można nie tylko całą 
Energylandię, ale także pik-
ną panoramę regionu.

Z kolei Aqualantis to strefa 
o tematyce wodnej nawiązu-
jącej do mitu o starożytnym 
zatopionym mieście wzoro-
wanym na Atlantydzie. Naj-
większą atrakcją tej części 
Parku jest kolejka górska 
Abyssus.

Ambitne plany
To jednak nie wszystko. 
Jeszcze w tym roku Ener-
gylandia chce uruchomić ko-
lejną strefę tematyczną. Cu-
kierkowa strefa Sweet Valley 
przeznaczona będzie przede 
wszystkim dla najmłodszych 
gości Parku. Główną atrakcją 
tego miejsca ma być roller 
coaster o nazwie Choco Chip 
Creek.

Właściciele Energylandii 
planują kolejne rozbudowy 
Parku. Energylandia ma po-
większyć się nie tylko o ko-
lejne strefy tematyczne, 
ale także zakłada budowę 
krytego aquaparku i czte-
rogwiazdkowego hotelu te-
matycznego. Wszystko po 
to, aby przynajmniej część 
parku otwarta była przez 
cały rok.

Magic Night 
i Beach Party
Energylandia to także różne-
go rodzaju wydarzenia spe-
cjalne. Jednym z nich jest 
Magic Night - wakacyjne, 
sobotnie wydarzenie pełne 

zabawy i nocnych pokazów. 
W tym roku przewidziano 
6 takich imprez. Pierwsza 
odbyła się 15 lipca, a kolej-
ne zaplanowano na 22 i 29 
lipca oraz 5, 12 i 19 sierpnia. 
W tych dniach Park otwarty 

będzie od 10:00 do 23:00. 
Na nocną zabawę przygoto-
wano dodatkowe atrakcje  
wzbogacające ten wieczór 
o kolejne wspomnienia. 
Wszyscy będą mogli podzi-
wiać niesamowite pokazy, 

świetlne iluminacje roller 
coasterów, karuzel, a tak-
że wyjątkowo na tę okazję 
przygotowane show. Finało-
wym punktem sobotniej za-
bawy będzie jedyna w swo-
im rodzaju świetlna parada.

Każdy z gości będzie mógł 
również wziąć udział w je-
dynym w swoim rodzaju 
Beach Party zorganizowa-
nym na terenie parku wod-
nego.
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Przerwę w rozgrywkach piłkarskie kluby naszego regionu wykorzystują do organizacji… uroczystości 
jubileuszowych. W ostatnich tygodniach w Kalwarii Zebrzydowskiej świętowano jubileusz 100-lecia ist-
nienia MKS Kalwarianka, zaś w Nowej Wsi w gminie Kęty - 75-lecie tamtejszej Niwy.

Książka, fi lm, 
nowy trener 
i hitowy transfer
Jubileusz 100-lecia MKS 
Kalwarianka obchodzono 
dwa dni. Główne uriczysto-
ści odbyły się na Stadionie 
Kalwarianki, gdzie poza 
częścią ofi cjalną odbył się 
festyn dla sympatyków klu-
bu. Wszystkich zaintereso-
wał specjalnie na tę okazję 
przygotowany fi lm o historii 
klubu.
Jednak chyba najważniejszą 
wiadomością wieczoru było 
ogłoszenie nazwiska trene-
ra, który poprowadzi zespół 
w sezonie 2023/2024. Zo-
stal nim Łukasz Burliga, 
który z Kalwarianką zwią-
zany jest od pół roku. To 
właśnie ten doświadczo-
ny zawodnik był jednym 
z głównych autorów sukce-
su, jaki Kalwarianka zano-
towała wiosną. Zespół zaj-
mujący po rundzie jesiennej 
ostatnie miejsce w tabeli 
zdobył wiosną aż 39 punk-
tów i ostatecznie nie tylko 
utrzymał się w IV lidze, ale 
zajął w niej 12 miejsce. 

Jeszcze większym zasko-
czeniem uroczystości było 
ogłoszenie nazwiska II tre-
nera, który będzie równo-
cześnie zawodnikiem Kal-

warianki. Mowa o Rafale 
Boguskim, który na swo-
im koncie ma ponad 300 
występów w ekstraklasie 
oraz… najszybciej strzelo-
nego gola w historii repre-
zentacji Polski. 

Drugi dzień obchodów ju-
bileuszu to klubowa gala, 
podczas której m.in. zapre-
zentowano po raz pierwszy, 
wydaną przez Gminę Kalwa-

ria Zebrzydowska, książkę  
Miejski Klub Sportowy Kal-
warianka w Kalwarii Zebrzy-
dowskiej. Przyczynek do hi-
storii sportu w mieście pod 
redakcją Lesława Lassoty 
i Andrzeja Nowakowskiego. 

Awans do IV ligi 
i zdolna młodzież 
Dwa tygodnie wcześniej 
jubileusz 75-lecia założe-
nia klubu obchodziła Niwa 
Nowa Wieś. Rozegrano ko-
lejny już Memoriał Adama 
Śleziaka i I Memoriał An-
toniego Mojżesza. Główne 
obchody odbyły się w par-
ku w Nowej Wsi. Jubileusz 
stanowił okazję do wspo-
mnień i rozmów na temat 
perspektyw rozwoju klu-
bu. 
A te wyglądają napraw-
dę dobrze. Seniorzy Niwy 
właśnie awansowali do IV 
ligi, co jest największym 
sukcesem klubu. Co prawda 
zespół z gminy Kęty rywa-
lizował już na tym pozio-
mie, jednak było to przed 
reformą rozgrywek i liga 
ta miała znacznie mniejsze 
znaczenie. 
Świetnie wygląda w klubie 
także szkolenie na szczeblu 
młodzieżowym. Młodzicy 
Niwy zdobyli wicemistrzo-
stwo Polski LZS, o czym 
piszemy w artykule poni-
żej.

Siatkarze z Powiatowego Zespołu nr 10 Szkół Me-
chaniczno-Elektrycznych im. Mikołaja Kopernika 
w Kętach wywalczyli srebrne medale na Ogólno-
polskiej Licealiadzie w Piłce Siatkowej Chłopców. 
Osiągnięcia znakomitego wyniku pogratulował 
zawodnikom z Kęt w imieniu Zarządu Powiatu 
w Oświęcimiu wicestarosta Paweł Kobielusz.

 100 lat Kalwarianki,
75 lat Niwy Nowa Wieś

 Siatkarski 
 sukces
 „Kopernika”

Finałowe zawody roze-
grano w dn. 12-14 czerw-
ca w Białej Podlaskiej. 
W turnieju, w którym ry-
walizowały najlepsze ekip 
z całego kraju kęczanie 

musieli uznać jedynie wyż-
szość siatkarzy z LIX LO 
w Warszawie. W drodze do 
fi nału uczniowie powiato-
wego „Kopernika” pokonali 
rywali z Suwałk, Szczeci-
na, Starogardu Gdańskie-
go, Grudziądza.
Ze srebrnymi medalista-
mi i trenerami spotkał się 
22 czerwca wicestarosta 
Paweł Kobielusz. Złożył 
zawodnikom gratulacje 
i życzył kolejnych równie 
spektakularnych sukce-
sów. Obiecał też dalszą 
pomoc. To dzięki decyzji 
zarządu powiatu sfi nanso-
wano wyjazd siatkarzy na 
fi nałowy turniej w Białej 
Podlaskiej. Za to wspar-
cie gorąco podziękowała 
Iwona Kula, dyrektorka 
kęckiego „Kopernika”, po-
dobnie jak i srebrni meda-
liści. 

Gratulacje siatkarze usły-
szeli także od obecnych na 
spotkaniu włodarzy Gminy 
Kęty - burmistrza Krzysz-
tofa Klęczara i jego zastęp-
cy Rafała Ficonia.

Z rąk trenera Macie-
ja Gruszki wicestarosta 
otrzymał okolicznościową 
koszulkę z Ogólnopolskiej 
Licealiady.
- Ten sukces to wkład 
ogromnej pracy i poświę-
cenia chłopaków i trene-
rów, którzy od lat harują na 
takie chwile. Słowa uznania 
należą się bez wątpienia 
dla klubu UMKS Kęczanin, 
bez którego ten historycz-
ny wynik byłby niemożli-
wy - podkreślono podczas 
spotkania.
Skład: Jakub Klęczar, Mi-
łosz Anioł, Piotr Wykrent, 
Filip Filarski, Antoni Handz-
lik, Kamil Bąk, Damian 
Pstrowski, Sebastian Pie-
cha, Kamil Jasiński, Kon-
rad Zaręba, Szymon Ryłko, 
Jakub Smolarek. Trenerzy 
- Maciej Gruszka i Paweł 
Puchała.
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Nasz region nie jest potentatem na krajowych boiskach. Patrząć jednak na osiągnięcia młodych piłkarzy, 
za kilka lat sytuacja to może się zmienić. Dwie drużyny z naszego regionu z powodzeniem reprezentowały 
ostatnio Województwo Małopolskie na dużych, ogólnopolskich turniejach piłkarskich.

Niwa Nowa Wieś 
druga w kraju
Młodzicy Niwy Nowa Wieś 
w dniach 11-14 lipca re-
prezentowali województwo 

małopolskie w fi nale cen-
tralnym Mistrzostw Zrze-
szenia Ludowych Zespołów 
Sportowych „Mała piłkarska 
kadra czeka”. 
W turnieju poszczególne 
województwa reprezento-
wane były przez drużyny, 
które zwyciężyły na szcze-
blu wojewódzkim turnieju. 
W fazie grupowej chłopcy 
z Nowej Wsi, trenowani 
przez Krzysztofa Chrapka, 
wygrali kolejno z reprezen-
tacjami województwa opol-
skiego 6:2 i mazowieckiego 
6:0 awansując do kolej-
nej fazy rozgrywek. Tutaj 
ponownie rywalizowano 
w grupach. Młodzi zawod-
nicy z Nowej Wsi kolejno 
wygrali z reprezentacjami 

Śląska (8:0), Lublina (2:0) 
i Łodzi (9:0) zapewniając 
sobie awans do ścisłego fi -
nału, gdzie rywalem zespo-
łu z naszego regionu była 

reprezentacja Wielkopolski. 
Podopieczni trenera Chrap-
ka musieli jednak uznać 
wyższość rywali przegry-
wając 0:6. 

Tytuł wicemistrzów Polski 
LZS to jednak bardzo duży 
sukces zespołu z Nowej 
Wsi. Nie jest on jednak 
przypadkowy. Jak pod-
kreślają w klubie to efekt 
pracy akademii piłkarskiej, 
którą w Nowej Wsi prowa-
dzi Krzysztof Chrapek, za-
wodnik z ekstraklasowym 
doświadczeniem znany 
z występów w Podbeski-
dziu Bielsko-Biała i Lechu 
Poznań, z którym zdobył 
mistrzostwo Polski w 2010 
roku. 

Skład Niwy: Nataniel 
Adamczyk, Aleksander Bil, 
Krystian Honkisz, Dominik 
Kramarczyk, Igor Kobiałka, 
Maciej Konieczny, Maciej 
Luranc, Karol Martyniak, 
Antoni Pezda, Wojciech 
Sadlik, Nikodem Mleczko, 
Aleksander Koczur; trener: 
Krzysztof Chrapek.   

ZSO Zator
w turnieju 
o Puchar Tymbarku
14 i 15 czerwca na obiek-
tach Hutnika Warszawa 
rozegrano finały ogólno-
polskiego turnieju o Pu-

char Tymbarku. Wśród 
rywalizujących zespołów 
była drużyna Zespołu Szkół 
Ogólnokształcących w Zato-
rze, która dzięki zwycięstwu 

w eliminacjach wojewódz-
kich reprezentowała na 
szczeblu krajowym Woje-
wództwo Małopolskie. 

Drużyna rozegrała łącznie 
6 meczów: z SP Nr 9 Siedl-
ce, SMS Stal Rzeszów, SP 
Nr 8 Toruń, SP Nr 5 Biała 
Podlaska, PSP 19 Kędzie-
rzyn Koźle oraz Szkołą Gor-
tata z Łodzi i zajęła osta-
tecznie 12 miejsce w skali 
kraju.

Skład ZSO Zator: Miłosz 
Kowalczyk, Łukasz Wę-
grzyn, Piotr Gołda, Jakub 

Szwagrzyk, Mateusz No-
wak, Filip Kręcichwost, Hu-
bert Rubiś, Michał Gworek; 
opiekunowie: Piotr Balonek  
i Agnieszka Pater. 

 Piłkarska młodzież 
z krajowymi sukcesami 
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Reklama
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Rower Elektryczny kross hexagon 
rozmiar koła - 28", silnik - bafang tył, bateria - 14,5 ah

SKLEP I SERWIS ROWEROWY

5799zł

6599zł

13999ł

RATY
0%

RATY
0%

RATY
0%

RATY
0%

RATY
0%

RATY
0%

Blue Sport Wadowice ul. Legionów 24, tel: 502 506 012
Blue Sport Grojec ul. Beskidzka 59, tel: 33 8420 758

4949zł 5939zł

5849zł 5219zł

Rower Elektryczny Ecobike Basic Rower Elektryczny ecobike even 

12599zł 17099zł

rozmiar koła - 28", silnik - bafang tył, bateria - 8,7 ah

rata 10x494,90zł rata 10x593,90zł

rata 10x584,90zł rata 10x521,90zł

rata 10x1709,90złrata 10x1259,90zł

rozmiar koła - 20", silnik - bafang, bateria - 11,6 ah

Rower Elektryczny KROSS TRANS
rozmiar koła - 28", silnik - bafang tył, bateria - 14 ah

Rower Elektryczny kellys tygon
rozmiar koła - 29", silnik - panasonic , bateria - 20 ah 

Rower Elektryczny KELLYS THEOS  i 50
rozmiar koła - 29", silnik - shimano, bateria - 17,5ah

18999zł

5499zł

6499zł
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